
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. december 5. 

. 

 

Nyomtatott és online sajtó 
 

Orbán Viktor: a béke esélyét most kell megragadnunk 
2024. december 4. – MTI, miniszterelnok.hu, pestisracok.hu, kormany.hu, origo.hu, 

szeged.ma, mandiner, demokrata 

A béke esélyét most kell megragadni, és ehhez a Szentatya imádságaira és a Vatikán 

felbecsülhetetlen értékű diplomáciai tapasztalataira egyaránt szükség van - hangsúlyozta 

Orbán Viktor miniszterelnök a Facebookon közzétett videójában, miután szerdán audiencián 

fogadta Ferenc pápa a Vatikánban. "Azért jöttem a Szentatyához, mert a béke esélyét most kell 

megragadnunk" - mondta a videóban Orbán Viktor, hozzátéve, hogy a Szentatya imádságaira 

és a Vatikán felbecsülhetetlen értékű diplomáciai tapasztalataira egyaránt szükségük lesz. 

Hangsúlyozta, az ukrajnai háború kezdete óta ketten hittek a békében: a Vatikán és 

Magyarország. A béke most kézzelfogható közelségbe került - tette hozzá. Kiemelte: miközben 

a világ karácsonyra készül, több európai vezető a háború folytatása, intenzitásának növelése 

mellett érvel. Ezt a magyar kormányfő veszélyesnek nevezte, arra figyelmeztetve: veszélyes 

heteket élünk, amikor a háború továbbterjedhet. 

 

Kövér László: az etnikai közösségi autonómia az államokat stabilizáló tényezővé 

válhat Európában 
2024. december 4. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, maszol.ro 

Az etnikai közösségi autonómia Európán belül nem az államokat destabilizáló, hanem 

ellenkezőleg, az államokat stabilizáló tényezővé válhat, miként erre jó példákat láthattunk már 

a XX. században Olaszországban vagy Finnországban is - mondta Kövér László, az 

Országgyűlés elnöke Az Andreanum és öröksége címmel szerdán Budapesten rendezett 

nemzetközi konferencián. Kövér László kiemelte: az erdélyi szászok részére ezelőtt nyolcszáz 

esztendővel II. András magyar király által kibocsátott szabadságlevél történetének, az 

Andreanumnak legalább négy olvasata van, attól függően, hogy német, magyar, román vagy 

erdélyi szász szemszögből értelmezik. Rámutatott, magyar olvasatban az Andreanum az 

európai keresztény egymásrautaltság és a méltányos európai etnikai együttélés teljes bizonyító 

erejű középkori dokumentuma. A korabeli magyar állam és az erdélyi szászok életszerű és 

évszázadokig időtálló példáját adták az Andreanummal annak, hogy miként egyeztethető össze 

az állam területi sérthetetlensége az ott élő egyik nemzeti közösség - saját nyelve és kultúrája 

megőrzését garantáló - önrendelkezési jogával. 
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https://miniszterelnok.hu/a-beke-eselyet-most-kell-megragadnunk/
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/12/04/kover-laszlo-allamokat-stabilizalo-tenyezo-lehet-az-etnikai-kozossegi-autonomia-europaban
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Gulyás Gergely: 1200 kistelepülésen indult meg a népesség növekedése 
2024. december 4. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, 24.hu, 

hvg.u 

Mintegy 1200 kistelepülésen indult meg a népesség növekedése a Magyar falu programnak is 

köszönhetően - közölte a Miniszterelnökséget vezető miniszter éves meghallgatásán a 

parlament igazságügyi bizottságának szerdai budapesti ülésén. Gulyás Gergely emlékeztetett: 

az elmúlt három évet meghatározta az Ukrajnában dúló háború. Magyarországra komoly 

humanitárius feladat járult, a magyar kormány a háború kezdete óta az Ukrajnából menekülők 

megsegítésére már mintegy 100 milliárd forintot fordított - tette hozzá. Elmondta, év végére 

várhatóan meghaladja a 1,5 milliót a menekültek száma. Ma 50-60 ezer kárpátaljai magyar 

menekült élhet itt, továbbá több tízezer ukrán nemzetiségű állampolgár. Ideiglenes 

tartózkodási engedélyből 241 ezret állítottak ki, a segítségpontokon 673 ezren jelentkeztek - 

jelezte. Kiemelte: Magyarország története legnagyobb humanitárius segítségnyújtását 

szervezte meg, a menekültek részére biztosítja a szociális és egészségügyi ellátást, 

munkavállalást, több mint ötezer ukrán gyermeknek az oktatást. 

 

Nacsa Lőrinc: azon dolgozunk, hogy 2004. december 5-e soha többet ne 

történhessen meg 
2024. december 5. – MTI, HírTv 

A magyar kormány azon dolgozik, hogy 2004. december 5-e soha többet ne történhessen meg, 

és a nemzetellenes politika soha ne kapjon többséget Magyarországon - mondta a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára csütörtökön. Nacsa Lőrinc a 

Facebook-oldalán közzétett videóban felidézte, hogy éppen húsz éve, 2004. december 5-én 

tartották a kettős állampolgárságról szóló népszavazást. "A kampányban Gyurcsány Ferencék 

a balliberális barátaikkal aljas és gyűlöletkeltő hadjáratot folytattak a külhoni magyarság ellen, 

és ez az aljas kampány óriási sebeket ejtett az összmagyarság lelkén" - értékelt Nacsa Lőrinc. A 

kereszténydemokrata politikus úgy fogalmazott: hosszú bűnnek hosszú az árnyéka, ezek az 

emberek a mai napig a magyar politika befolyásos szereplői, és a mai napig uszítanak a külhoni 

magyar közösségek ellen. Kiemelte: 2010-ben jóvátették Gyurcsányék hibáját, és a kettős 

állampolgárság bevezetésével közjogilag is egyesítették a magyar nemzetet; mára több mint 1 

millió 100 ezer új magyar állampolgárt köszönthetnek a nemzetben. 

 

A szégyent felülírta az összetartozás 
2024. deccember 4. – Sütő-Nagy Zsolt – Magyar Hírlap 

Húsz évvel ezelőtt, 2004. december 5-én tartották Magyarországon azt a kettős 

állampolgárságról szóló népszavazást, amelyre még mindig fájdalmas visszaemlékezni, ám 

feledni sem szabad. Később, 2010-ben a második Orbán-kormány az akkor felmerült kérdést 

törvényben szabályozta, így több mint egymillió határon túli magyar válhatott közjogi 

értelemben is a nemzet tagjává. Az évforduló kapcsán Nacsa Lőrinccel, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkárával beszélgettünk a két évtized alatt bekövetkezett 

változásokról. – Még húsz év után is nehezen emészthető a 2004. december 5-i kettős 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/12/04/gulyas-gergely-1200-kistelepulesen-indult-meg-a-nepesseg-novekedese
https://hirtv.hu/ahirtvhirei/nacsa-lorinc-gyurcsany-ferencek-a-magyar-balliberalis-oldal-a-mai-napig-uszit-a-kulhoni-magyar-kozossegek-ellen-2597266
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állampolgárságról szóló népszavazás eredménye, amely jelentős mértékben egy megosztó 

politika nyomán született. Behegedtek azóta a sebek?  

 

Kelemen Hunor: a nagykoalíció jelentené a legbiztonságosabb megoldást 
2024. december 4. – maszol.ro 

Kelemen Hunor az M1 műsorában elmondta: a szélsőségesenek eddig is rengeteg olyan 

törvénytervezetük volt, ami a magyarok ellen irányult: a magyar nyelv, a magyar iskolák, a 

szimbólumhasználat ellen. „Ők most háromszoros erővel fognak szembejönni velünk a 

parlamentben” – fejtette ki az RMDSZ elnöke szerdán. Mint mondta, a PSD, a PNL, az USR és 

az RMDSZ is azon a véleményen van, hogy a legbiztonságosabb most egy nagykoalíció 

létrehozása. Hozzátette, a magyar közösség megértette ezt a veszélyt, és összefogott, szolidáris 

volt és felelősséget vállalt magáért, a szülőföldjéért. „Az a jó hír, hogy a három szélsőséges 

párttal senki nem akar együtt kormáyozni, de várjuk meg a végét. Körvonalazódik a 

nagykoalíció lehetősége, bár a részletekről még nem lehet beszélni” – fejtette ki.   

 

Indul a Virtuózok tizedik, jubileumi évada 
2024. december 4. – MTI, Magyar Hírlap 

Tizedik jubileumi évadához érkezett 2024/2025-ben a Virtuózok nemzetközi komolyzenei 

tehetségkutató verseny. Ezúttal is számos újdonságot tartogat a műsor, különös tekintettel a 

határon túli magyar tehetségek felkutatására. A Virtuózok 2014-es indulásakor a közmédia 

egyik legnézettebb műsora lett, azóta a tehetséggondozó program nemzetközi porondra is 

kilépett, és mára milliók követik a fiatal muzsikusok előadásait szerte a világon. A tizedik 

évadban is azon fiatalokat keresik, akik szeretnék összemérni tudásukat más országok 

tehetségeivel - közölték a szervezők szerdán az MTI-vel. "A Virtuózok tizedik, jubileumi évada, 

amelyet a közelmúltban elhunyt Potápi Árpád János államtitkár emlékének is szentelünk, 

különös figyelmet fordít a külhoni tehetségek felkutatására és felkészítésére. Várjuk, hogy 

ebben az évadban újdonságként a Virtuózok külhoni előválogatóin minél több tehetséges fiatalt 

megismerhessünk, akik a tehetségkutató programnak köszönhetően nemzetközi ismertségre is 

szert tehetnek" - mondta Nacsa Lőrinc nemzetpolitikáért felelős államtitkár. 

  
Koalíciós szándéknyilatkozatot írtak alá Romániában az "európai 

elkötelezettségű pártok" 
2024. december 4. – MTI, Magyar Nemzet 

Románia európai elkötelezettségű politikai pártjaiként koalíciós szándéknyilatkozatot írt alá 

szerdán a Szociáldemokrata Párt (PSD), a Nemzeti Liberális Párt (PNL), a Mentsétek Meg 

Romániát Szövetség (USR), a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) és a - nem 

magyar - nemzeti kisebbségi frakció. Az aláíró politikai erők Románia stabilitása, 

korszerűsítése, az "ország biztonságát és jólétét megalapozó európai uniós és euroatlanti 

elkötelezettsége" megerősítésének érdekében, Románia "nemzetközi elszigetelését 
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elkerülendő" vállalkoznak közös kormányzásra. "Felhívást intézünk Románia összes 

polgárához, hogy vegyen részt a december 8-i választáson, észszerű és tájékozottan leadott 

szavazatával válassza a demokratikus, biztonságos, Európa-párti Romániát, és utasítsa el az 

elszigetelődést, szélsőségességet és populizmust" - olvasható a PSD, PNL, USR, RMDSZ és a 

nemzeti kisebbségi frakció közös nyilatkozatában. 

 

Mostantól négy Szatmár megyei RMDSZ-es politikus dolgozik a parlamentben 
2024. december 4. – maszol.ro 

A Szatmári RMDSZ sikeres választási részvételének köszönhetően két szenátor – Turos Lóránd 

és Kovács Máté –, valamint két képviselő – Magyar Lóránd és Nagy Szabolcs – dolgozik majd 

a szatmári érdekek érvényesítéséért a törvényhozásban. A hétvégi parlamenti választásokon 

kiemelkedően szerepelt a Szatmári RMDSZ. Szerkesztőségünknek eljuttatott közleményükben 

azt írták: a szavazatok 100 százalékos összesítését követően kijelenthető, hogy az RMDSZ kapta 

a legtöbb szavazatot Szatmár megyében. A szatmári lakosok 42,01 százaléka támogatta 

szavazatával a Szövetség képviselőházi és szenátusi listáján szereplő politikusokat, azaz közel 

58 ezer személy. Ezzel a szatmári szervezet jelentősen hozzájárult az országos sikerhez, amivel 

országos szinten az RMDSZ a voksok 6,4 százalékát szerezte meg. 

 

Háromszéken van pálya a fiatal vállalkozóknak 
2024. december 4. – maszol.ro 

A sepsiszentgyörgyi Junior Business Club 15 éves jubileumi ünnepségén azokat a tehetséges 

fiatalokat díjazta, akik hozzájárulnak a helyi gazdaság fejlődéséhez. Karácsony Zsolt a fiatal 

vállalkozókat tömörítő egyesület elnöke szerint idén 52 olyan fiatal vállalkozót és fiatal 

szakembert jelöltek a díjakra, akik példaként szolgálnak a generációjuk számára.  A háromszéki 

ifjú vállalkozók összesen 67 alkalmazottat foglakoztatnak és a tavaly évi 3,3 millió eurós 

forgalmat valósítottak meg. Az év fiatal vállalkozója díjat Szakács Kádár István a baróti 

Dynamic Display cég alapítójának ítélték oda. A 34 éves vállalkozó nemzetközi vásárokra tervez 

és gyárt kiállítási standokat és 30 embernek biztosít munkát Erdővidéken. 

 

Válasz a vádakra: Lasconi a családról és az LGBTQ-ról nyilatkozott 
2024. december 4. – maszol.ro 

Elena Lasconi kedd este az Antena 3 hírtelevízióban megismételte, hogy ő keresztény ortodox, 

és úgy véli, a családot egy férfi és egy nő egysége alkotja. Tagadta, hogy az általa vezetett USR 

programjában szerepelne olyan fogalmak támogatása, mint az „1-es számú és 2-es számú 

szülő”, illetve az LGBTQ népszerűsítése. „A házasság számomra egy nő és egy férfi közötti 

kapcsolat. (...) Ugyanakkor jó keresztényként megtanultam, hogy a legfontosabb a felebarát 

iránti szeretet. Ezt tanította nekem a nagymamám. És amikor ezt mondom, ez magában 

foglalja a toleranciát is” – idézte Lasconit a Libertatea. A politikus beszélt azokról az ellene 

megfogalmazott vádakról is, miszerint  a gyerekeket a homoszexualitás felé terelné. „Isten 

ments!” – mondta az USR jelöltje, aki az orosz propagandát okolta „ezeknek a dolgoknak a 

terjesztéséért”.  
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Harmadik nekifutásra sikerült 
2024. december 4. – Nyugati Jelen 

Hivatalos értesítést még nem kapott, de az országos és a helyi RMDSZ által végzett számítások 

és a rendelkezésre álló információk szerint, nyolc év kiesés után újból lesz parlamenti 

képviselője a bánsági magyarságnak Molnár András ügyvéd személyében, aki korábban Temes 

megye alprefektusi tisztségét is betöltötte. Molnár András a szavazatok visszaosztása nyomán 

szerzett parlamenti képviselői mandátumot a következő négy évre. „Először 2012-ben 

indultam képviselőjelöltként a temesvári 4-es számú körzetben, amikor Molnár Zsolt került be 

a képviselőházba, 2016-ban Molnár Zsolt volt az első számú képviselőjelöltünk, majd 2020-

ben az MKT döntése alapján már én voltam az első számú jelölt, akárcsak most. Remélem, hogy 

harmadik nekifutásra sikerülni fog, mondhatjuk, hogy 99,99%-ban már megvan a képviselői 

mandátum, de biztos csak akkor lesz, amikor a hivatalos értesítést kézhez kapom” – mondta 

el.  

 

A magyar tudomány napját ünnepelték a Sapientia sepsiszentgyörgyi karán 
2024. december 4. – szekelyhon.ro 

A magyar nyelvű tudományművelésre irányította a figyelmet szerdai tudományos 

konferenciájával az Erdélyi Múzeum Egyesület sepsiszentgyörgyi fiókja és az EME A 

rendezvényt a magyar tudomány napjának apropóján szervezték meg. Utóbbinak a mottóját 

évről évre a Magyar Tudományos Akadémia határozza meg, idén a Tudományos tanácsadás a 

társadalom szolgálatában mottó adja a felvetett témák keretét, fókuszát. Az esemény 

társzervezői az Erdélyi Múzeum Egyesület (EME) sepsiszentgyörgyi fiókszervezete és ennek 

Agrártudományi szakosztálya, illetve a Sapientia EMTE sepsiszentgyörgyi és marosvásárhelyi 

kara, valamint a LAM Alapítvány.  

 

Felsorakoztatták érveiket a háromszéki RMDSZ-vezetők Lasconi mellett és 

Georgescu ellen  
2024. december 4. – szekelyhon.ro 

A parlamenti választási eredményeket értékelő sajtótájékoztatójukon, amelyen Kovászna 

megye teljes parlamenti képviselete is jelen volt, Antal Árpád sepsiszentgyörgyi polgármester 

és Tamás Sándor, a megyei tanács elnöke az elnökválasztás vasárnapi második fordulójára is 

kitért. Többek között arról beszéltek, hogy miért is kellene most a székelyföldi szavazóknak 

Elena Lasconira, az USR jelöltjére ütniük a pecsétet. Az USR államelnökjelöltjéről elmondható, 

hogy egy Európa-párti, demokratikus alakulatot képvisel és körülötte értelmes emberek 

vannak, mint Dominic Fritz temesvári polgármester vagy a volt brassói polgármester – 

hangzott el az első érv. Ezzel szemben Călin Georgescu az összeesküvés-elméletek hívője és a 

magyarellenesség képviselője, aki egy kizárólag román és ortodox Romániát képzel el, 

magyarok nélkül. Mint elhangzott, igaz, hogy Lasconi is román és ortodox, de az ő világképében 

Romániához tartoznak a kisebbségek, így mi magyarok is. 
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Magyarként a pályán: Mészár Sándor és Diószegi László tapasztalatai a román 

futballközegről  
2024. december 4. – Krónika 

A Mathias Corvinus Collegium aradi képzési központja szervezésében a román első ligás 

futballbajnokság két magyar klubvezetője, Mészár Sándor (aradi UTA) és Diószegi László 

(sepsiszentgyörgyi Sepsi OSK) beszélt egy kedd esti közönségtalálkozón a labdarúgás 

közösségformáló erejéről, a román futballközeg magyarokhoz való viszonyulásáról. Mint 

megtudtuk, Arad megyében a jövő tavasszal az UTA szervezésében magyar „focikörök” 

indulnak magyar gyerekek számára, magyar nyelvet beszélő edzőkkel.  

                     
„Kizárólag saját választóinknak felelek” – Gubík László felvidéki magyar pártelnök 

Ficóról és Fideszről 
2024. december 4. – valaszonline.hu 

Múlt héten Robert Fico miniszterelnökkel tárgyalt Gubík László, a felvidéki Magyar Szövetség 

nemrég megválasztott elnöke, aki 2011-ben a magyar állampolgárság felvétele miatt veszítette 

el szlovák állampolgárságát – a büntető jogszabályt pedig az akkor is hatalmon lévő kormányfő 

kezdeményezte. A politikus azt mondja, Fico ígérete szerint nem szigorítják a szlovákiai 

nyelvtörvényt. A „szuverenista” retorikát használó Szövetség-politikus, Gyimesi György 

szerinte nem a magyar közösségnek motorozik, és a közeljövőben eldől, tolerálható-e 

különútja. Húsz évvel a kettős állampolgárságról szóló december ötödikei népszavazás után 

Gubík László szerint a sebek már gyógyulnak, ám úgy látja, a határontúli egyéni 

választókerületek kialakítása újabb törést okozhatna a viszonyban. Nagyinterjú. 

 

Nemzetiségek találkozója Kassán a Magyar Filmek Fesztiválján 
2024. december 4. – Új Szó  

December 6. és 8. között kerül sor a 3. Magyar Filmek Fesztiváljára a kassai Úsmev moziban. 

A péntektől vasárnapig tartó rendezvény egyedülálló lehetőséget nyújt a magyar filmművészet 

gazdag világának felfedezésére, klasszikus történetekkel, kortárs drámákkal és modern 

sikertörténetekkel. Hetey Ágota kassai magyar főkonzul, a rendezvény társszervezője szerint a 

fesztivál kiváló alkalmat biztosít a nemzetiségek találkozására is. A Magyarország Kassai 

Főkonzulátusának védnöksége alatt megvalósuló fesztivál három napon át mutatja be a magyar 

filmművészet legjobb példáit. A színes és változatos program minden korosztály számára 

vonzónak ígérkezik, a klasszikus filmektől az ikonikus magyar rajzfilmeken egészen a legújabb 

filmalkotásokig összesen tíz magyar film vetítésére kerítenek sort a Kaszárnya téri (Kasárenské 

námestie) Úsmev moziban. 
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Értékmentés és szomorú évforduló az Esterházy-kastélyban 
2024. december 4. – Új Szó  

Újra felkerült a legutóbbi átépítést jelző felirat és címer a neogótikus Esterházy-kastély 

tornyára. December 6-án szomorú eseményre emlékeznek Galántán: 80 évvel ezelőtt zuhant 

bomba a déli toronyra és okozta két gyerek halálát. A napokban felkerült a neogótikus 

Esterházy-kastély déli tornyának homlokzatára az a felirat, amely a kastély utolsó átépítésének 

idejét jelzi. A családi címert is magába foglaló díszítményt a város csináltatta speciális időtálló 

anyagból. A feliratból kiderül, hogy Galánthai Gróf Esterházy József alakíttatta át a kastélyt 

1861-ben. Pekarovič György helytörténész lapunknak elmondta, a torony a második 

világháború idején rongálódott meg, a 19. században hozzáépített rizalitot le kellett bontani, a 

vakolattal együtt az átépítést jelző felirat is eltűnt. Az épületről rengeteg érdekességet tudtunk 

meg tőle. Egyebek mellett azt, hogy a kastély eredetileg négy bástyából és a köztük lévő 

épületszárnyakból állt, zárt udvarral a közepén. 

 

Hányszor járt a Szent Korona Komáromban? 
2024. december 4. – Új Szó  

A válasz korántsem egyszerű, hiszen nem mindegy, hogy a várost vagy a tágabb környéket is 

beleszámítjuk a történetbe. A Duna Menti Múzeum Baráti Körének legutóbbi előadásán többek 

között ezzel a kérdéssel is foglalkozott Pálffy Géza történész. A 2012-ben alapított MTA BTK 

TTI Szent Korona Kutatócsoport vezetője tekintélyt parancsoló adatmennyiséget osztott meg 

komáromi előadásán. Tulajdonképpen egy alapos gyorstalpalót nyújtott a hallgatóságnak a 

Szent Korona települések, tartományok, országok, sőt kontinensek közti mozgásából. Mint 

Pálffy összefoglalta, eddigi története során összesen 11-szer járt külföldön a korona – amelyek 

kivétel nélkül „menekítések“ voltak –, s mind közül a legtöbbször Ausztriában talált 

menedékre. Ezek az akciók többnyire a nyilvánosság kizárásával és gyorsan történtek. 770 év 

alatt a Szent Korona összesen 135 évet „tartózkodott” országon kívül. 

 

Bartusz György szobrász kilenc évtizede 
2024. december 4. – felvidek.ma  

Bartusz György szobrászművész 1933. október 23-án született Kéménden. Tehát tavaly töltötte 

be kilencvenedik életévét. Ennek megünneplésére november 27-én került sor a Kelet-szlovákiai 

Képtár dísztermében. Az épület egykor Abaúj-Torna vármegyeházaként szolgált és ez az 

ülésterem szomorú emlékeket idéz föl, hiszen itt hirdették ki a kassai kormányprogramot, mely 

teljes mértékben ellent mondott az akkori csehszlovák alkotmánynak. Most azonban örömteli 

ünnepség színhelye volt. A Kelet-szlovákiai Képtár összefogva Magyarország Főkonzulátusával 

és a Magyar Művészeti Akadémiával (MMA) – melynek az ünnepelt tagja – ezt a kerek 

évfordulót kicsit késve ülte meg, de ennek oka, hogy a portréfilm most készült el. A 

mikrofonhoz elsőként Dorota Kenderová lépett, aki üdvözölte a vendégeket és jelenlevőket, 

valamint a vendégeket. Magasra értékelte, hogy intézménye vendégül láthatja a jelentős 

alkotót, aki jelentősen formálta a kassai és szlovákiai képzőművészetet. Ö akadémiai 

szobrászként és pedagógusként a kassai művészet 20. század második felének kulcsszereplője.  
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„Szerbia elkötelezett az EU tagság mellett” 
2024. december 4. – PannonRTV 

Szerbia uniós útjáról egyeztettek ma Brüsszelben. Közelebbi és még jobb kapcsolatot 

szeretnénk kialakítani Belgiummal - nyilatkozta Ana Brnabić, a Szerbiai Parlament elnöke, 

miután találkozott a Belga Királyság képviselőházi elnökével. Brnabić kiemelte, hogy egy 

nyitott és gyümölcsöző egyeztetést tudtak folytatni. A megbeszéléssel kapcsolatban Kovács 

Elvira a Szerbiai Parlament VMSZ-es alelnöke, az integrációs bizottság elnöke közösségi 

oldalán arról írt, hogy Szerbia uniós útjáról egyeztettek Brüsszelben Ana Brnabić házelnök 

delegációjával. Mint írja, elmondta, hogy Szerbia elkötelezett az EU tagság mellett, és 

prioritásként kezeli ezt a kérdést. Az ország kiáll az európai értékek mellett, és szeretne 

hozzájárulni Európa békéjéhez, stabilitásához és jólétéhez. 

 

Csorba Béla kapta a Keskenyúton Alapítvány életműdíját 
2024. december 4. – Vajma.info 

A Keskenyúton Délvidéki Tragédiánk 1944-45 Alapítvány életműdíjat adományozott Csorba 

Béla költőnek, néprajzkutatónak, publicistának, tanárnak. Az indoklás szerint Csorba Béla az 

elismerést "a Délvidék történetének, néprajzának, kutatásáért, különös tekintettel az 1944-45-

ös délvidéki népirtással kapcsolatos átfogó, kitartó és áldozatos feltáró, dokumentáló, 

ismeretterjesztő, az áldozatok emlékének megőrzéséért végzett munkásságának 

elismeréseként kapta". A most életműdíjas Csorbát korábban, 2014-ben Keskenyúton 

emlékéremmel tüntették ki. A Keskenyúton Délvidéki Tragédiánk 1944-45 Alapítványt azzal a 

céllal hozták létre, hogy ösztönözze, elősegítse, és megjelenési lehetőséget biztosítson az 1944-

45-ben a délvidéki magyarságot sújtó, tragikus események nem hivatalos kutatásával 

foglalkozóknak. 

 

Az új előadások készülnek, a Népszínház felújított épületébe való beköltözéssel 

még várni kell 
2024. december 4. – PannonRTV 

A Szabadkai Népszínház társulatai már az új színház épületébe álmodták meg az idei 

produkcióikat, azonban az épület birtokba vétele még várat magára, így az előadások továbbra 

is a Jadran Színpadán zajlanak. Szabadka egyik legrégebbi épülete a Szabadkai Népszínház, 

amelyet még 1854-ben építettek. Ebből már szinte semmi sem maradt, hiszen nemegyszer 

alakították át. Először még 1904-ben, majd 1915 és 1926 után is, amikor rövid időn belül 

kétszer is leéget a nagyterme. A még jelenleg is tartó felújítás 2007-ben kezdődött el. Ekkor 

költözött a magyar és a szerb társulat a szabadkai Mladost csipkegyárba, a Népszínház épületén 

pedig azóta is folyik, kisebb-nagyobb megszakításokkal az építkezés. Utoljára idén szeptember 

elsejére ígérték az ünnepélyes megnyitót, de azóta sem tudták birtokukba venni a színészek az 

új épületet. 

V
a

jd
a

sá
g

 

https://pannonrtv.com/rovatok/politika/szerbia-elkotelezett-az-eu-tagsag-mellett
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/30196/Csorba-Bela-kapta-a-Keskenyuton-Alapitvany-eletmudijat.html
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/az-uj-eloadasok-keszulnek-nepszinhaz-felujitott-epuletebe-valo-bekoltozessel-meg
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/az-uj-eloadasok-keszulnek-nepszinhaz-felujitott-epuletebe-valo-bekoltozessel-meg


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. december 5. 

. 

 

 

Filmes kurzus nyílik Szabadkán, a Szabadegyetemen 
2024. december 4. – PannonRTV 

December 10-ig lehet jelentkezni az öt hónapos képzésre. Filmrendezés, forgatókönyvírás, 

vágás, kamera- és hangkezelés, riport- és videóanyag készítése, sőt filmelemzés és filmkritika. 

Film Iskola kezdődik a szabadkai Szabadegyetemen. Az érdeklődők 15 tanegység és 60 tanóra 

alatt sajátíthatják el a filmművészet titkait, ugyanis az elmélet mellett gyakorlati munkát is 

terveztek az oktatók, Antal Szilárdnak, az újvidéki Művészeti Akadémia tanárának vezetésével. 

A 15 és 45 év közötti érdeklődők december 10-ig jelentkezhetnek az öt hónapos kurzusra. A 

kurzus célja a filmművészet népszerűsítése, a kulturális együttműködés, a hálózatépítés és az 

oktatás fejlesztése a filmművészet terén. A projekt egy határon átnyúló IPA szerb-magyar 

program keretében valósul meg, melynek összértéke több mint 286 ezer euró. 

 

A Semmelweis című magyar játékfilmet láthatta a belgrádi közönség 
2024. december 4. – PannonRTV 

A belgrádi bemutatót a Vajdasági Magyar Szövetség belgrádi szervezete és a Vajdasági 

Vándormozi közösen szervezte meg. Az anyák megmentőjeként ismert Semmelweis Ignác 

világhírű magyar orvos életét bemutató alkotást a szerb fővárosban működő Božidarac 

Művelődési Intézetben nézhették meg az érdeklődők. A Semmelweis című filmet több díjjal is 

jutalmazták és 2023 legnézettebb magyar filmje lett. Nebojša Marjanović, a VMSZ belgrádi 

szervezetének elnöke: „Az embereket nagyon érdekli, örülnek, ha vannak ilyen programok, és 

szeretik ezeket a filmeket. Igyekszünk jó filmeket bemutatni. Összességében azt gondolom, 

hogy ez egy pozitív kezdeményezés és hiánypótló program Belgrádban. A város hatalmas, és 

tényleg van hely, illetve érdeklődés is az ilyen jellegű események iránt.” 

                         
Ceber Roland lett Kárpátalja kormányzójának tanácsadója 
2024. december 4. – Kárpátalja.ma 

Ceber Rolandot nevezték ki a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás (OVA) vezetőjének a 

tanácsadójává. Erről Ceber Roland számolt be a Facebook-oldalán december 3-án. Ceber 

korábban a Kárpátaljai Megyei Tanács képviselője volt. Megjegyezte, hogy 4 évvel ezelőtt 

mondott le a tagságáról, és közel 3 évig dolgozott szülőföldjén kívül. Miroszlav Bileckij 

tanácsadójaként úgy véli, hogy a régió sajátosságait és problémáit ismerve különböző 

területeken tud majd hasznos lenni. 

 

Jótékonysági est a szórványban élő nehéz sorsú gyerekek támogatására 
2024. december 4. – Karpat.in.ua 

A Ráti Szent Mihály Családtípusú Gyermekotthon támogatására szervezett jótékonysági 

adománygyűjtő estet Budapesten a Szórványmagyarság Gyermekeiért Alapítvány. A Ráti Szent 

Mihály Családtípusú Gyermekotthon főleg magyarországi és hollandiai támogatóknak 
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köszönhetően tud működni és fejlődni. A nehéz sorsú gyerekek részben állami árvaházakból, 

részben pedig a gyereknevelésre képtelenné vagy alkalmatlanná vált családokból érkeznek a 

ráti gyermekotthonba az ukrán állami gyermekvédő szolgálat közvetítésével. A szeretetteljes 

családi légkör és az egyházi szellemű nevelés segít a korábban átélt traumák feldolgozásában. 

Ukrajnában jelenleg mintegy 100 000 árva gyermeket tartanak nyílván, de becslések szerint a 

valós számuk ennél jóval nagyobb és folyamatosan növekszik. Emiatt az egyházak és a civilek 

is mindent megtesznek a támogatásukért. A Szórványmagyarság Gyermekeiért Alapítvány 

számára Kárpátalja mellett Erdély is kiemelt segélyezési célterület. A ráti gyermekotthonnal 

egy időben a magyarfülpösi szórvány kollégium számára is gyűjtöttek adományokat a 

jótékonysági est folyamán. 

 

Az MVA és a Hungary Helps ügynökség ismertette tevékenységét Beregszászon 
2024. december 4. – Karpat.in.ua 

A Morus Vezetőképző Akadémia és az Ortutay Elemér Görögkatolikus Központ közös 

szervezésében került sor az Akadémia és a Hungary Helps Ügynökség tevékenységének 

ismertetésére Beregszászon. Az alkalomnak az Ortutay-központ adott otthont. A Morus 

Vezetőképző Akadémia képzései arra ösztönzik a fiatalokat, hogy az egyházi és közösségi 

életben való szerepvállalásuk révén járuljanak hozzá a társadalom keresztény alapokon nyugvó 

építéséhez. A három évvel ezelőtt indított ösztöndíjprogramjának köszönhetően az Akadémia 

Budapestet, Miskolcot, Debrecent, Győrt és Kézdivásárhelyet követően Kárpátaljára is elhozza 

képzéseit. A Hungary Helps Program egy 2017-ben indított magyar kormányzati 

keretprogram, melynek célja, hogy vallási és etnikai hovatartozástól függetlenül, a fejlődő 

országokban és a különböző válságterületeken folyó segítségnyújtási és fejlesztési 

tevékenységek összehangoltan valósulhassanak meg.  

 

Két kárpátaljai újságíró a Média a Családért díj jelöltjei között 
2024. december 4. – KISZo.net 

Elindult a Média a Családért, valamint a Külhoni Média a Családért díj közönségszavazása – 

január 10-ig lehet voksolni a családok életét, örömeit és kihívásait, legboldogabb és 

legnehezebb pillanatait feldolgozó cikkekre, rádió- és televízióműsorokra. A szakmai és 

közönségdíjakat 2025 januárjában ünnepélyes keretek közt adják át. Hogyan zajlanak a 

hétköznapok egy olyan családban, ahol a szülők hét gyermeket nevelnek? Miért számít még 

mindig tabunak a nők harmadát érintő perinatális veszteség? Milyen változást hozhat a szülői 

gondoskodás nélkül maradt gyerekek életébe, ha olyan nevelőszülőkhöz kerülnek, akik valóban 

szerető, meleg otthont tudnak teremteni? És milyen segítséget kaphatnak a mentális 

problémákkal küzdő tizenévesek és családtagjaik? Többek között ilyen témákkal foglalkoztak a 

Média a Családért és a Külhoni Média a Családért díj idei jelöltjei. Idén két kárpátaljai újságíró 

is szerepel a jelöltek között. 
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Lelki egészség nap a Görögkatolikus Karitász szervezésében 
2024. december 4. – Karpat.in.ua 

Mentálhigiénés alkalmat szervezett önkéntesei számára a Görögkatolikus Karitász 

Beregszászon. A jótékonysági alapítvány tevékenységének jelentős része önkéntes munkán 

alapul, a Karitász munkatársai szem előtt tartják a lelki egészségét azoknak, akik idejüket nem 

sajnálva segítenek a rászorulók támogatásában. Nem könnyű hosszú időn keresztül szociális 

tevékenységet folytatni. Van, aki már a háború kezdete óta önkénteskedik, így nekik is 

szükségük van arra, hogy valahonnan töltekezzenek, erőt merítsenek, hangsúlyozta 

stábunknak Szkoropádszky Péter, a Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegyei Karitász 

Jótékonysági Alapítvány igazgatója. 

 

MMÖNK: több jogszabály módosítási javaslatán gondolkodnak 
2024. december 4. – Népújság 

A Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) Tanácsa hétfői ülésén a 

napirendi témák megtárgyalása mellett vita alakult ki több, a nemzetiségi közösség működését 

érintő jogszabály megváltoztatását illetően is, mint például a községi nemzetiségi 

önkormányzatok direkt finanszírozása vagy a csúcsszervezet elnökének közvetlen választása. 

A napirend keretében a tagok 11 mellette és négy tartózkodó szavazattal elfogadták az MMÖNK 

2023-as zárszámadását. A bevételek meghaladták a hárommillió eurót, míg a kiadások közel 

négymilliót tettek ki. A különbözetet az előző évek beruházási céleszközeiből fedezték. 

 

MNMI Tanács: odaítélték a 2025-ös nívódíjakat 
2024. december 4. – Népújság 

November 27-én került sor a Magyar Nemzetiségi Művelődési Intézet Tanácsának rendszeres 

ülésére, melyen elfogadták az intézet 2025-ös munka- és pénzügyi tervét, valamint odaítélték 

a 2025. évi Zala György kulturális nívódíjakat. Az MNMI 2025-ös évre javasolt munka- és 

pénzügyi tervét Soós Mihály, az intézet igazgatója ismertette. A pénzügyi terv elkészítése 

kihívás elé állította az intézetet az igények és a rendelkezésre álló összegek összevetése alapján. 

Az éves költségvetésben 807.357 eurót terveztek, melyet a Kulturális Minisztérium 661.017 

euróval támogat, emellett pályázati forrásokból 38.450, egyéb forrásokból pedig 107.890 eurós 

bevétellel kalkuláltak. Az intézet a jövő évben is folytatja a megkezdett munkát az 

anyanyelvápolás, a műkedvelés, a könyvkiadás, valamint a magyar kultúra ápolása és 

népszerűsítése területén. A Kulturális Minisztérium felé két külön programot kérvényeznek, 

Hunyadi Péter népzeneoktatása teljes éves költségének a fedezését, valamint a magyar kultúra 

napjára az arkangyalszobrok újraöntésének költségeit. 
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https://life.karpat.in.ua/?p=224793&lang=hu
https://nepujsag.net/nemzetiseg/17172-mm%C3%B6nk-t%C3%B6bb-jogszab%C3%A1ly-m%C3%B3dos%C3%ADt%C3%A1si-javaslat%C3%A1n-gondolkodnak.html
https://nepujsag.net/kultura/17175-mnmi-tan%C3%A1cs-oda%C3%ADt%C3%A9lt%C3%A9k-a-2025-%C3%B6s-n%C3%ADv%C3%B3d%C3%ADjakat.html
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Beruházásra több jutott az idei keretből 
2024. december 4. – Népújság 

A Hodos Községi Magyar Nemzeti Önkormányzati Közösség november 26-i ülésén több fontos 

döntés született, köztük a 2024-es költségvetés módosításáról és különböző támogatások 

odaítéléséről. A felügyelőbizottság elnöke, Dávid Laco Karolina tájékoztatta a testületet, hogy 

az önkormányzat az elérhető pénzeszközöket rendeltetésszerűen használta fel. Ezt követően a 

2024-es pénzügyi tervezet módosításának vitája következett. – Bár a teljes bevétel és kiadás 

nem változott, az önkormányzat a 116.000 eurós költségvetésén belül átcsoportosításokat 

hajtott végre. Az alkalmazotti kifizetések és rendezvények költségeit csökkentették, hogy a 

felszabaduló összegeket beruházásokra fordítsák. Így a sportpálya és az óvoda eszközeinek 

felújítására, valamint a tájház Tündérkertjének új kerítésére és a gyümölcsfák jelölőtábláinak 

cseréjére is jut forrás – mondta Roman Silvija, a tanács elnöke. A beruházásokra így a tervezett 

11.600 euró helyett 24.000 eurót különítettek el. 

 

Feljelentés nem transzparens közpénzfelhasználásért 
2024. december 4. – Népújsag 

Varga Teodor, Dobronak Község Tanácsának nemzetisági tanácstagjaként, a község 

Nemzetiségi Bizottságának elnökeként a napokban tájékoztatta a sajtót, hogy november utolsó 

napján feljelentést tett az őshonos magyar közösség külön jogainak megvalósítása érdekében a 

szlovén államtól Dobronak Községnek folyósított közpénzek – közismereten „kétnyelvűségi 

pénzek” – nem célszerű és nem transzparens felhasználása miatt. A feljelentés a 2019–2023-

as időszakra vonatkozik, a feljelentő szerint a községben az említett időszakban 200.000 euró 

került szabálytalanul felhasználásra. A feljelentés kulcsmegállapításai szerint megalapozott 

jogalap nélkül „kétnyelvűségi pénzekként” kerültek elszámolásra fűtőolaj- és villamos áram-

költségek. A feljelentés továbbá közeszközök nem célszerű felhasználásának gyanúját is felveti 

nyomdai, fordítási, valamint grafikai tervezési költségek elszámolásánál, a szolgáltatások 

terjedelmét és értékét illetően egyaránt. 

 

Magyar szavalóverseny: a rímek között kalauzoltak 
2024. december 4. – Népújság 

December 3-án és 4-én került sor a hagyományos muravidéki magyar szavalóversenyre az 

MNMI szervezésében a hosszúfalui faluotthonban. A megmérettetés első napján a muravidéki 

kétnyelvű általános iskolák 1–6. osztályosai – összesen 86-an – csillogtatták meg a tudásukat 

a karácsonyi hangulatú teremben, ahová a szabadon választott versek igazán vidám hangulatot 

varázsoltak. A második napon pedig a hetedik osztályosoknál idősebbek és a középiskolások – 

összesen harmincan – adták elő az irodalmi műalkotásokat. Az idei versünnepen Kányádi 

Sándor, Radnóti Miklós, valamint a muravidéki magyar költők versei csendültek fel. A 

háromtagú zsűrit Tóth Péter Lóránt Pro Cultura Hungarica-díjas versvándor, Hajvert Ákos 

Radnóti-díjas versmondó, a Vajdasági Magyar Versmondók Egyesületének elnöke, valamint 

Bači Jasna versmondó, a Hidak műsorának munkatársa alkotta. A díjazottakról és a zsűri 

értékeléséről bővebben következő lapszámunkban olvashatnak. 
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https://nepujsag.net/nemzetiseg/17174-beruh%C3%A1z%C3%A1sra-t%C3%B6bb-jutott-az-idei-keretb%C5%91l.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/17173-feljelent%C3%A9s-nem-transzparens-k%C3%B6zp%C3%A9nzfelhaszn%C3%A1l%C3%A1s%C3%A9rt.html
https://nepujsag.net/kultura/17178-magyar-szaval%C3%B3verseny-a-r%C3%ADmek-k%C3%B6z%C3%B6tt-kalauzoltak.html
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. december 5. – Kossuth Rádió 

 

Elítéli a szélsőséges magyarellenes megnyilvánulást, de az emberekre bízza az Erdélyi Magyar 

Szövetség, hogy a magyarok melyik államelnökjelöltre adják voksukat a következő vasárnap – 

mondta Zakariás Zoltán. Az Erdélyi Magyar Szövetség elnöke a véglegesnek tűnő eredmények 

ismeretében újabb képviselői mandátumot nyert az RMDSZ-listáján, így újrázhat a román 

parlamentben. 

Temes megyének 2016 óta nem volt magyar parlamenti képviselője. A megyében a magyarság 

aránya nem éri el a 3,5 százalékot, így csak a töredékszavazatok visszaosztása nyomán juthat 

mandátumhoz. A vasárnapi választás eredményeként –legalábbis az RMDSZ, de más pártok 

számítása szerint is – ez sikerült: a megye tizedik képviselői mandátuma az RMDSZ-

jelöltlistáját vezető Molnár András ügyvédé, a megyei szervezet elnökéé lett. Molnár Andrást 

Lehőcz László kérdezte a mandátumszerzésről és a terveiről. 

30 éves a beregszászi főiskola Filológiai tanszéke. 1994-ben, az első szakok között szerepelt az 

angoltanári képzés, ami megalapozta a filológiai tanszék létrejöttét. A filológiai tanszék ma már 

a főiskola legnagyobb képzési egysége, ahol több mint 500 diák tanul. Részletek Iváncsik 

Attilától. 

Évadnyitó ünnepséget tartottak a Muzslai Petőfi Sándor Magyar Művelődési Egyesületben, 

ahol kiosztották az egyesület arany plakettjét, és megköszönték a leköszönő elnök 

munkásságát. Kónya-Kovács Otília összefoglalójában elsőként Halász János egyesületi elnököt 

halljuk. 

A Gyulafehérvári Caritas-szervezetet talán már nem kell bemutatnunk. Egy olyan közhasznú 

nonprofit szervezetról van szó, amely számos területen tevékenykedik. Egyaránt segítséget 

nyújt szociális, oktatási, de akár mezőgazdasági területen is. Az egyik kiemelt programja az 

idősgondozás. Veres Emese-Gyöngyvér Búzásbesenyőn járt, ahol Récsei Szilárd 

programvezetővel beszélgetett. 

Több mint 5200 kilométert futottak a résztvevők az Xterra Sportegyesület jótékonysági 

rendezvényén. A 24 óra egy mosolyért elnevezésű karitatív eseményt másfél évtizede szervezik 

meg. Ez alkalommal a Páli Szent Vince Társaság Védett szívek, biztos jövő elnevezésű 

programját támogatták, amellyel életmentő, újra élesztő készülékek beszerzését tűzték ki célul. 

A jótékonysági rendezvény történetében idén először rekordszámú adományozó vett részt az 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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eseményen. Ionescu Nikolett összeállításában elsőként Kiss Balázst, a Páli Szent Vince 

Társaság elnökét halljuk. 


